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Neu primavera
L a  situació geogràfica de la vall, fa que el moment de més neu a m untanya correspongui 
entre la fi de l’hivern i l’inici de la primavera.

Els llevants ens venen un darrere l’altre, afavorits per la vessant m editerrània d ’aques
ta part del Pirineu, i descarreguen les volves que permet allargar la tem porada d ’esquí fins 
a primers de maig.

Des de ja  fa una colla d ’anys, la presència de més o menys neu a Vallter, incideix c la 
rament en la vida econòm ica de la Vall. Que nevi o no un any, no només preocupa als 
que depenen directam ent de l’estació d ’esquí, sinó que a tots plegats ens afecta.

Així s ’explica que una empresa privada, sobrepassi el seu propi marc, per a esdevenir 
i convertir-se en un veritable element de referència pública, amb tot el que això suposa, de 
prestigi però també de sotm etim ent a la crítica i comentari del comú.

L’aprofitam ent d ’un recurs natural com és la neu, és una potencialitat pel nostre de
senvolupam ent que no podem renunciar, però cal que ho fem des de la racionalitat i el 
respecte a un entorn que no podem malmetre i que sempre serà un valor de prestigi reco
negut pels nostres visitants.

Quan arribem a l’abril, a punt de finir la temporada, és l’hora de la reflexió i balanç. 
Fer-ho pot no resultar còmode, i fins i tot correm el perill de ser mal interpretats. La voca
ció del PONT NOU de servir a la Vall i no de servir-se ’n, ens obliga.
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notícies de la valí

JORDI PUJOL I PLANELLA

CAMPIÓ DE 
CATALUNYA !

Jord i Pujol i P lane lla  de l’SKI 
C LU B  C A M P R O D O N  s ’ha p ro c la 
m at recen tm en t a B aque ira  c a m 
pió de C a ta lunya  en les m oda li
ta ts d ’es là lom  i es là lom  gegant. 
L ’enho rabona  per aquest èx it que 
om p le  d ’orgu ll a to ta  la Vall.

SEG U E IX  LA PRESSIÓ  DE LES 

CENTRALS A  SET CA SES

B asant-se  en an tigues c o n 
cessions de ls anys 50, con tinua  
la pressió  per aconsegu ir l ’a u to rit
zació de la Jun ta  d ’A igües per 

nous sa lts d ’ap ro fitam en t h id roe 
lèctric. Fa pocs anys es pre ten ia  
actua litza r una concess ió  a ES- 
T E B A N E LL que assecava  el riu a 

Setcases. Avui H E D A TS A  prretén 
l’inform e favo rab le  de l’A ju n ta 
m ent de S e tcases per tal que la 
Junta actua litz i i au toritz i la co n 

cessió del tram  del T e r des del 
Pla H osp ita le ts -P la  de la M olina. 
De m om ent els can ts  de s irena  
-proposta d ’en llum ena t púb lic  i 

voreres- no han dob lega t l’actua l 
a jun tam ent que rebutja  de pla la 
proposta.

N O V A  CEN TRAL H ID R O E L E C 

T R IC A  A  M O LL Ó
El m es passa t ja  donàvem  la 

no tíc ia  d ’una nova cen tra l a 
M olló. La concess ió  a to rgada  per 

la Jun ta  d ’A igües, és p rop ie ta t de 
l’A jun tam en t i a rrep lega  les a i
gües de Favert, Esp inave ll i R i

to rt. L ’A jun tam en t ha aco rda t l ’a d 
jud icac ió  de les obres i de l’exp lo 
tac ió  a l’em presa  S erra  S.A. ac
c ion is ta  de V ALLTE R . El p ressu 

post d ’ad jud icac ió  és de 1 pts/ 
Kw., i el te rm in i de la concess ió  
encara  no s ’ha de te rm inat.

TELEFONS D ’INTERES 

A  LA VA LL

A juntam ents:
CAM PRODON 74.00.05

(també servei de v ig ilància nocturna)

LLANARS

MOLLÓ

74.03.61

74.03.87

SANT PAU DE SEGURIES 74.70.05 

SETCASES 74.05.98

VILALLO NG A DE TER 74.04.06

G uàrdia Civil 74.00.39

Com issaria de Policia 74.02.33

Creu Roja
(am bulància i primers

auxilis) 74.00.76

Cap local dels bom bers 74.02.42

Taxis:

Bosch de Cam prodon 74.02.15
Cam payo de Llanars 74.03.65

Roura de Sant Pau
de Segúries 74.70.35
Sau de Cam prodon 74.01.83
Berino de Cam prodon 74.08.67

LA BÚSTIA DEL 
PONT NOU

carrer 
Ferrer Bàrbara núm. 24
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PLA G E N E R A L  IN T E R M U N IC IP A L  

PER A  LLANARS, V IL A L L O N G A  I 

SETCASES

La Comissió d ’Urbanisme ha 
rebutjat el Pla Parcial de la Rossa 
que havia tram itat l’A juntam ent de 
Llanars. A més ha acordat la re
dacció d ’un Pla General Intermu- 
nicipal, que afecta els municipis 
de Llanars, V ilallonga I Setcases. 
Ara aquests tres pobles de la Vall 
s'hauran de posar d ’acord per fer 
un Pla General únic.

H O  TENS A  T O C A R

El Consell Comarcal del R i
pollès ha iniciat una cam panya cí
vica, amb el lema «HO TENS A 
TOCAR», que servirà per a fer 
possible la recollida selectiva 
d ’escombraries. De m om ent la 
campanya com ençarà per la reco
llida selectiva de vidres, paper i 
piles. El vidre es farà a través 
dels contenidors especials que ja 
han estat col·locats pels carrers 
dels pobles de la Vall: el paper a 
través de les escoles; i les piles 
per m itjà de contenidors que hi 
hauran adossats amb els dedicats 
al vidre.
LA T R A V ESSA  DELS O S C A R S

El proper dia 6 d ’abril, amb la 
projecció del film «UNO DE LOS 
NUESTROS» es farà entrega del 
lliuram ent de prem is a aquells qui 
hagin encertat la travessa organ it
zada pel Casal Camprodoní, dedi
cada als guanyadors de l’Oscar.

PLA PARCIAL LA CAMPA
No havent-hi hagut cap recla

mació ni al·legació als Estatuts i 
Bases, la Com issió d ’Urbanisme 
en proposa al Ple l’aprovació defi
nitiva. També proposa anomenar 
com a representant de l’A junta
ment a l’esmentada Junta de 

Com pensació el Regidor d ’Urba
nisme D. Pere Gardella i Pagès.

EL C A S A L : C O N T IN U E N  LES A C -  

VITITATS

Que la gent que form a part 
de la Junta del Casal Cam prodoní 
és la gent amb empenta, és una 
opinió compartida per a molts. 
Prova d ’això, és l’assem blea de 
socis del passat dia 15 de març, 
en la que va ésser aprovada la 
seva gestió, així com pressupost 
per l ’any 1991.

Així mateix el dia 28 de març 
d ’enguany, i també organitzada 
pel Casal Camprodoní, amb la 
col·laboració de l’ASSOCIACIÓ 
INDEPENDENT DE DONES DE 
CATALUNYA, es va inaugurar 
l’exposició «DONART 90». 
Aquesta és una mostra d ’art p làs
tica, la principal característica és 
que totes les participants són 
dones. L ’exposició ha restat ober
ta durant totes les festes de Set
mana Santa, amb gran èxit de 
públic. Felicitem al casal per 
aquesta lloable iniciativa.

SET C A SES  I L’ALTA VA LL SE LA 

JU G U EN

Projecte de Pla d ’Espais d ’In- 
terès Nacional.

La G eneralitat està tram itant 
el Projecte de Delim itació d ’Es
pais Naturals, que correspon a 
l’A lta Vall del Ter, Setcases 
amunt.

El Projecte ara és a dictamen 

de la Com issió Interdepartamental 
del Medi Ambient, del Consell de 
Protecció de la Natura. Després 
l’ha d ’aprovar una com issió mitxta 
form ada pel D irector General del 
Medi Am bient amb tècnics d ’O
bres Públiques i d ’Agricultura.

Des d ’aquí els demanem ins
piració per a protegir adequada
ment lo més feréstec de la nostra 
Vall.
N O U  PLA G E N E R A L  DE SE T C A 

SES

L'A juntam ent de Setcases 
està redactant el nou Pla General 
que sens dubte ha de protegir el 
fora vila i ordenar adequadament 
el recinte urbà que amb la seva 
estructura de petit assentament 
ramader no ha pogut pair l'allau 
d ’iniciatives que li han caigut da
munt com a conseqüència del tu
risme de neu.

r w r r s l T n !
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BREUS
AJUTS PER A  O B R ES  D ’U R B A 

N IT Z A C IÓ  DE V IE S  PÚBLIQUES  
URBAN ES

L’A juntam ent acordà ac
ceptar les ajudes incloses en 
els Programes Específics per a 
obres d ’urbanització de vies 
públiques urbanes í que fa re 
ferència a la Pavimentació 
Plaça del D ispensari de Beget 
i Rehabilitació de l ’antic A junta
ment de Freixenet per a Local 
Social 1a. fase.
A M P L IA C IÓ  DEL SERVEI S O 
C IA L  D ’A T E N C IÓ  P R IM À R IA

A proposta de la Comissió 
de Sanitat, s ’aprovà la  propos
ta de m odificació del conveni 
amb el Consell Com arcal del 
Ripollès per tal d 'am pliar el 
servei en una treballadora fa 
m iliar i un educador de carrer. 
P L A Ç A  DEL D ISP E N SA R I DE 
BEGET

El Ple aprovà defin itiva
ment el Projecte de la Plaça 
del Dispensari de Beget, 
també aprovà el Plec de C làu
sules i Contractació, to t plegat 
inclòs al Pla d ’Obres i Serveis.

El pressupost de Contrac
te és de 9.994.247 pts., dels 
quals la Generalitat aporta el 
50% í la resta l ’A juntam ent 
amb un 25%  de finançam ent a 
càrrec del Banc de Crèdit 
Local.
P L A Ç A  DEL C A R M E

El Ple de l ’A juntam ent ha 
acordat l’aprovació del Projecte 
d ’arrenjament de la Plaça del 
Carme.
S U B V E N C IO N S

L'A juntam ent ha acordat 
demanar les subvencions al 
Departament de Cultura í al 
Departament de Turisme. 
P R O H IB IC IÓ  DE V EN D R E  LLET 
A  G R A N E L

L'A juntam ent ha fet un 
Edicte advertint la prohibició, 
que des de prim er de febrer hí 
ha de vendre llet sense em bo
tellar.

HEM SENTIT PELS 
4 CANTONS...

—  Que acabada la guerra del 
Golf, sembla ser que les caretes 
anti-gas sobreres, seran reparti
des als habituals a les sessions 
de cinema del Casal Camprodoní. 
Al menys així, el fum existent a la 
sala en les darreres sessions - 
degut al mal funcionament del ca 
lefactor -, no imtoxlcarà als 
amants del 7è. art de la Vall.

—  Que l’escrit signat per A. 
Busquets, i que amb el títol de 
ELS CACICS, es va publicar 'a l 
passat nombre del PONT NOU, 
ha posat el dit a alguna nafra. 
Han estat nombroses les trocades 
i consultes -tant directes com 
subterrànies- per tal d ’esbrinar 
dades sobre el comunicant de la 
bústia.

—  Que com diuen per la Vall 
«qui sigui frare que prengui can
dela».

—  Que destacats membres 
d ’Unió Democràtica han gastat 
soles tot cercant un cap de llista 
que els donés garanties.

—  Que els cinc dies que l’A l
calde ha estat de viatge la coali
ció ha sortit quasi a reunió diària.

—  Que malgrat tot en Mingo 
serà novament qui encapçalarà la 
llista de CiU a l’Ajuntament.

—  Que els socia listes ja  han 

convençut l’Eti perquè encapçali 
la dels socialistes.

—  Que quasi hi han ficat en 
Pitu de la Popa.

—  Que l’advocat Lluís Ga- 
mell s ’ocuparà de l ’Economia.

—  Que en Martí Pujol encara 
s ’ho pensa.

—  Que entre barbuts, sembla 
que anirà la cosa.

L’AGUTZIL INFORM A

S ’encarreguen de les feines 
de policia a la vila de Camprodon; 
un agutzil, un vigilant de dia i un 
vigilant de nit.

M anuel C a lde rón  i C a ld e 
rón és l’agutzil i el membre més 
antic, ell ens informa de les prin
cipals tasques fetes el mes pas
sat.

«Les fe ines es co n c re te n  
b às icam en  en o rdena r el trà 
fe c  -e sp e c ia lm e n t els caps  de  
se tm ana- co txes  m al apa rca ts  
que fan nosa al m erca t, c o t
xes situats d a va n t guals p a rti
cu lars o  que  no perm eten  
passar els autocars».

Controlen les sortides dels 
col·legis, especia lm ent a la peri
llosa rotonda en obres. També 
fan tasques de vigilància en coor
dinació amb la Guàrdia Civil.

De totes maneres a l'hivern 
hi ha força tranquil·litat. Finalment 
en Manuel Calderón ens fa notar 
que, per a la nostra tranquil·litat, 
el telèfon 740005 es atès, per 
qualsevol urgència, les 24 hores 
del dia, m itjançant l’em issora por
tàtil del vigilant.



BANC CENTRAL
17867 CAMPRODON 

c/València, 26

Forn Sala
Especialitats en BOLLERIA

C a rre r J. Ferrer B àrbara , 14 Telèfon (972j 7401 32

17867 C A M PR O D O N  
(G iro na )

BAR - GRILL - RESTAURANT 
GALERIA D ’ART

TELEFON (972) 74 07 01

CLUB DE TENNIS 
CAMPRODON

Us esperem a dinar o a sopar, 
pendre unes copes, un entrepà, 

o assaborir diverses especialitats 
amb llesques de pa torrat, 

a qualsevol hora.
Vine amb nosaltres a gaudir 
d’un lloc calid i acollidor.

Temporada baixa caps de setmana

AIGÜES AVALL

Aquests darrers temps, sigui pels alts i bai
xos del preu del petroli, sigui pels grans beneficis 
de les empreses elèctriques -o per ambdues 
coses-, el cas és que com deia, aquests darrers 
temps veiem a la Vall una ofensiva en tots els 
fronts, -en tots els rius i torrents- per tal d ’acon
seguir concessions de m inicentrals elèctriques.

En principi res a dir a aquests tipus d ’energia 
que és neta I amb unes obres d ’Infraestructura, 
en general, de poc impacte paisatgístic, tant per 
les característiques dels canals i dels salts, com 
dels petits edificis de les centrals.

El problema no ve per presència sinó per ab
sència. El tram de riu o torrent es queda sec i 
aquí l’impacte sí que es nota. Tot l’esclat de vida 
que produeix i irradia un corrent d ’aigua se ’n veu 
afectat, així com, inevitablement, el paisatge que 
l’envolta.

El futur turístic de la Vall depèn de com la 
sapiguem mantenir. La gent puja valorant la fron- 
dositat del nostre paisatge, no per veure torrents 
secs que, d ’això ja  n ’hi ha a la plana. Per aquest 
motiu la Junta d ’Aigües, abans d ’admetre una 
concessió hauria de preveure no tan sols això 
que en diuen «cabdal ecològic», (el m ínim d ’ai
gua perquè no es morin els animals que hi viuen) 
sinó també el «cabdal paisatgístic», sens dubte 
que amb la introducció d ’aquest concepte no 
n’autoritzarien cap.

Els diners que produeixen aquestes conces
sions en res ens beneficien, se ’n solen anar ai
gües avall junt amb part del nostre patrimoni, i és 
per això que aquestes concessions, sigui per 
sensibilitat o si més no per interès, mereixen la 
nostra més ferm a oposició.

V.S.
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opinióper que ?
CREU  Q U E  EL C R E IX E M E N T  DEL 

TURISM E DE N O U  H A  ESTAT 

P ER JU D IC IA L  PER LA C O N S E R V A C IÓ  

DE L’EN TO RN  N ATURAL I 

T R A D IC IO N A L  DE SET C A SES?

Per què hi ha tant de carrers fo ra 
dats.

Per què encara no es trasllada el 
camp de futbol a un solar.

JO SEP  PICART: No. Crec que ha 
estat bo perqè hem canviat d ’am 

bient i hi ha gent que pot viure 
del turisme ja  que les terres d ’a 
quest país no han estat mai 
bones i l’agricultura no donava.

V ÍC T O R  TUNEU: Una mica sí però 
s ’ha de pensar que el poble viu 
del turisme, evidentment.

C A R M E  TORRENT: No, jo crec 

que no, al contrari ja  que ens 

porta molta gent I n ’esteim con
tents.

JA U M E  S O L À  PLANELLA: Home, 

això sí! Setcases era molt més 
bonic abans que no pas ara. Però 

per molts això és una passa en
davant.

Per què no es posa un telèfon a 
la cabina del Prat.

JA U M E  BUSQUETS: Jo penso que

sí, que s ’ha fet malbé, però el 
progrés ho demana.

JO SEP  PEIRIS: Sí, molt poc, però 

compensa perquè el creixem ent 

del turisme va bé per a la marxa 
del poble.
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SETCASES CREIXEMENT HARMÒNIC
  p&r M ique l P e ra ls   MATAR LA GALLINA

Diuen que parlar d ’un mateix és molt difícil. 
És quasi impossible l’objectivitat, i sovint hom cau 
en la pedanteria o en el catastrofisme farisaic. 
Parlar del poble en què un ha nascut i hi està 
profundam ent arrelat passa el mateix. No obstant 
m iraré d ’ésser deductiu i procuraré que el lector 
es faci una idea més o menys clara del que pen- 
san un setcasí del seu poble.

El fet geogràfic de pertànyer, Setcases, a la 
Vall de Camprodon, fa que la seva història hi es
tigui lligada fins les orelles. El 965, Sunifred ho 
cita, Sunifred ho cita, en una donació feta al mo
nestir de Sant Pare. El 1.017, Benet VIII ho torna 
a citar com a lím it d ’uns drets de pesca otorgats 
al mateix monestir. El 1.118, Ramon Berenguer 
III. en crear el mercat de Camprodon, el limita 
amb el Pla de Campmagre. Des del 1.249, i du 
rant una pila d ’anys, pertanyen a la vegueria de 
Camprodon. I, més tard, a la seva A lcaldia Major. 
Les decisions que surten de Camprodon, durant 
molt de temps, afecten d ’una manera o altra, Set
cases. I fins i tot, hi ha qui pensa, no sempre 
sense raó, que Cam prodon ens ha exercit, en 
moltes ocasions, una certa colonització, així com 
a la resta dels pobles de la Vall.

En obtenir, els municipis, més poder local, i 
desaparèixer la subordinació adm inistrativa a 
Camprodon, aquest perdé protagonisme, però, a 
principis de segle encara m arcavala pauta de 
molts esdevenim ents de la Vall, i no va ésser 
obstacle per a que alguns prohoms, assidus visi
tants (Carreras Candi, Pau Vila, C.A. Torras) co 
mencessin a parlar de la Vall de Camprodon. 
Avui, probablement, en dirien l ’Al ta Vall del Ter, o 
l'A lt Ripollès, evidentm ent en termes subcomar- 
cals.

Enguany, les coses han canviat. L’evolució 
econòmica d'arreu, conjuntam ent amb un consi
derable increment del turisme, han generat en 
aquesta Vall un progrés sense procedents. Ja 
pràcticament ningú no pot parlar de cap mena de 
capitalitat; almenys en els mateixos termes d ’a
bans. Tots els pobles s ’han espabilat, i, evident
ment. el nostre no en podia ésser cap exepció.

A Setcases, amb la inauguració de la carre
tera. el 1953. s ’inicia el primer fluix d ’estiuéjants 
que escolleix el nostre poble per a passar-hi llurs 
vacances. Aquest nombre de visitants anirà en 
augment, any rera any, fins arribara ésser consi-

MIQUEL PERALS I DES-
CAMPS, neix a Setcases a 
finals de 1941, estudia a 
Madrid Enginyeria Forestal i 
Econòmiques, es assessor 
d ’em preses i soci director 
de ESTUDIS I PROMO
CIONS EMPRESARIALS, 
S.A. (EPROSA). Treballa en 
un llibre sobre Setcases 
que sortirà d ’ací un any i 
mig i declara la seva voca
ció, a nivell neuròtic, per la 
Història.

derable a primers dels anys 70. Paral·lelament, a 
la pagesia local s ’hi nota una prosperitat econò
mica; tothom la viu. I cada vegada són més els 
pagesos que decideixen jugar la carta del turis
me, emprant llurs estalvis en la construcció 
d ’hostals, restaurants i apartaments de lloguer. 
Tota aquesta infrastructura queda completada 
amb la instal·lació, a Morens, de l’estació d ’esquí 
VALLTER-2.000, l’any 1975, que assegura el tu 
risme d ’hivern.

Arribats els anys 90, crec que disposem de 
prou llum per a veure clar que el turisme forma 
irreversiblem ent una part fonam el del nostre 
futur. Però... serem capaços de conservar-lo? 
Tothom sap que això costa més que assolir-lo. 
I... l’estació d ’esquí serà capaç de garantir, en el 
futur i a l’hivern, una massa de gent que faci 
amortizables les actuals i futures inversions es
tructurals, o, almenys, rendables? Aquestes són 
algunes de les preguntes que cal fer. I, en la res
posta, hi juguem  un paper molt important tots ple
gats. No oblidem  que la gent, ací, no hi vé sola
ment a menjar-hi bé; ni tampoc a «respirar-hi 
aires purs», com diuen alguns. Pel cim de tot hi 
vé pel seu entorn natural; pels seus espais verds 
i pel seu paisatge. Al mig de tanta destrucció d ’a
rreu, nosaltres, encara podem exhibir un indret 
únic, quasi insòlit. I, en la seva conservació, tots 
hi juguem  un paper trascendental. El «Pla d ’espai 
d ’interès natural», de propera aprovació, ens hi 
ajudarà; així com també l ’entrada en vigor de les 
«Normes subsidiàries» que s ’estan redactant. 
Però nosaltres hem de fer la resta. Com a setca
sí ho demano; i, des d ’ací, ofereixo la meva 
col·laboració i ajuda.
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francesc 
molas barceló
alca ld e  d e  se tca ses

S e tc a s e s  h a v ia  e sta t s e m 

pre un p o b le  ra m a d e r, a  partir 

sobretot d e  l’e s ta c ió  d ’e sq u í  

h a  c a n v ia t  p ro fu n d am e n t.

A  prim er c o p  d ’ull i p e ls  

q u e  c o n e ix e m  el p o b le  d ’a n y s  

enrere, v e ie m  q u e  el c a n v i n o  

é s m a s s a  afortunat. S ’h a  im p o 

sat la  teu la, e s  fa  un ed ific i t a 

p an t l’altre o  v o ra  e l riu, c o m  

en  c o m p e tè n c ia  d e s o r d e n a 

d a , e ls a p a r c a m e n t s  a  le s c lo 

se s  se m b le n  im prov isa ts, el 
tràfec un c a m p i  qu i pugui...

N o  li s e m b la  se n y o r  A lc a ld e  

c o m  si a q u e s t  c re ix e m e n t n o  

s ’h a g u é s  p o g u t  p a ir  p rou  b é ?
És veritat, sí senyor, és veri

tat perquè per com ençar hi ha un 
projecte que se ’ns diu que estava 
aprovat, que preveia un desvia
ment per LaltreJoanda del .riu ,.pe r 
això allí no s ’ha tocat res, i hi ha 
un prat que és del poble. Però no 
s ’ha fet res. Hem anat tres o qua
tre vegades a atrapar el Sr. V ila
ró, el que se ’n cuida de les ai
gües, i el President de la D iputa
ció, i no han fet res. També estan 
molt deixats els cam ins del poble 
on no s ’hi ha fet gaire cosa.
Això ha significat també un canvi 
per a la majoria de gent, o ha 
afectat només a uns quants?

Ha significat un canvi per tot 
el poble, encara hi ha alguns ra
maders que se ’n van, però tot I 
això el poble hi ha guanyat i ha 
crescut força tot i que no hi ha 
gaire gent, hi ha 160 habitants 
que és molt poca cosa.

Però  a ra  h a n  c o m e n ç a t  

u n e s  o b re s  d ’u rb a n itz a c ió ?

Si ara es fa la segona fase i 
després la tercera qu ja  està 
aprovada i amb això el poble que
darà força bé. Els hotels si tin 
guessin una mica de condícia, 
també podrien tenir els aparca
ments una mica més arreglats, 
que allò és tot deixat. Allà davant 
de ca ’n Tiranda hi ha una paret 
que només que la retiressin 1 m. 
ja  passarien dos cotxes i això evi
taria molt del «cacao» que es 
produeix.

S e m b la  e m p e rò  q u e  l’in s
trum ent q u e  h a v ia  d e  p e r m e 

tre a c tu a r  c o r re c ta m e n t  é s  el 
p la n e jam e n t.

Està en redacció el Pla G e
neral, però encara no ha sortit. 
L ’arquitecte l’està fent però enca
ra no ha sortit.

Es p re v e u e n  m o lte s  p re s 
s io n s?

Encara no se sap perquè 
s ’ha de presentar al públic, quan 
surti veurem com s ’ho agafa la 
gent. Jo crec però que s ’ho aga

faran bé, que no hi haurà proble
mes...

Ara, si li se m b la ,  a n e m  riu 

am unt. L’e s ta c ió  d e  Va llter  

e sta  fe ta  so b re  terreny d e  Se t

c a s e s  i c e d it s  e n  c o n c e s s ió ,  

n o ?

Sí, tenen una concessió que 
es va fer de 50 anys. Ara ja  en 
porten uns quants, i després que
darà del poble.

Ara paguen un lloguer molt 
petit, no paguen gaire. De fet, 
l’Estació afecta especialm ent els 
hotels, que fins i tot ha de pujar 
gent de per avall a treballar. 
Home, si hagués necessitat 
també hi treballaria la gent d ’aquí, 
però uns tenen bestiar, altres 
pisos i altres els hotels, i no ho 
han de menester.

Els p ro m o to rs  d e  Va llter  

pre ten en  constru ir a  la  V a ll d e  

C a r ia t  u ns N u c lis  d e  P o b la c ió  

P ro gram ats, q u e  h a n  p re sen ta t  

a  l’A ju n ta m e n t?

Sí, a un lloc que en diuen La 
Plana que varen com prar o can
viar un prat, I a un lloc que en 
diuen el Camp Cerdà, i on sem 
bla que només poden fer algo del 
canal en avall, del canal en 
amunt queda protegit pel PRO
JECTE D’ESPAIS NATURALS.

I e l P la  G e n e ra l e n  r e d a c 
c ió  reco lle ix  a q u e s te s  in ic ia ti
v e s ?

El Pla General no, de mo
ment no. No sé, depèn després 
de l'A juntam ent que hi hagi, com 
s ’ho agafi.

I v o s tè  c o m  h o  v e u ?

Aquesta és una -eosa que si 
es fes bé, algunes torres amb els 
seus terrenys, ja  podria quedar 
bé, però de la manera que ho vo l
drien fer ells, em penso que no 
aniria gaire bé, perquè volien fer 
urbanització, en fi, coses rares, 
voldrien fer massa.

A ix í tro b a  q u e  a q u e s t  P.G. 

n o  l’a p r o v a r à  a q u e s t  c o n s is to 
ri?
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Jo crec que no, que no apro
varà res fins que hi hagi el canvi 
d ’Ajuntament.

C o n e ix  e l Pro jecte  d e  D e li

m ita c ió  d ’E sp a is  d ’Interès N a 
tural?

Sí, conec allò to t pam per 
pam perquè hi havia tingut bestiar 
i ho he seguit tot, des de Roques 
d ’en Mercer, Balmeta, de la pista 

forestal d ’Espinavell en amunt 
queda tot protegit, fins allí on li 
deien la Pedragosa, allà on aga
fàvem el canal que anava al se
rrat d ’Espany, d 'a llà  per amunt 
queda tot espai natural. Ara bé, 
no sé quina mena d ’espai natural 
serà, i si serà o no molt rigorós.

C a n v ia n t  d e  te m a , ú lt im a
m ent, n o  so lsa m e n t  a  S e tc a s e s  

sinó  a  to ta  la  Va ll, s ’e sta n  in
tentant re c u p e ra r  n o m b ro se s  

c o n c e s s io n s  d e  sa lts  d ’a ig u a  

c o n c e d id e s  en  e ls  a n y s  50.

P a ssa t  l’ensurt d e  l’intent d e  

d e ix a r  s e c  e l Ter a  S e tc a se s ,  

a ra  H ED A TSA  pre tén  la  c o n 

c e s s ió  d e l tram  entre el Pla  

d ’H osp ita le ts  i e l d e  la  M o lin a ?
Sí, nosaltres això ho vàrem 

rebutjar, vern dir que res de res. 
Ells sí van provant si es poden 
posar d ’acord amb l’Ajuntament, 
però tant com jo hi sigui no es 

farà.
A ix í e ls  c a n ts  d e  s irena  en  

fo rm a  d ’oferta d ’e n llu m e n a t  

púb lic , voreres, e tc. n o  e ls h a  

d o b le g a t ?

No, res de res, i mentre jo hi 
sigui això es pararà.

Ens p o d r ia  e x p lic a r  p e rq u è  

s ’hi o p o s a  tan  a fe r r is sa d a 
m e n t?

Perquè si treuen l’aigua, el 
riu quedarà tot mort. Pujant riu 
amunt, si veus el riu sec sembia 
un cementeri i a més, si aquests

ho aconseguissin, els altres ho 
tornarien a provar i quedarem 
amb tot fet malbé.

Es to rn arà  a  p re sen ta r a  

les e le c c io n s ?

De moment em sembla que 
no perquè n ’he sortit molt tip. Si 
hi hagués una bona companyia 
encara, però aquets quatre anys 

això no ha sortit prou bé. A més, 
ja sóc gran i no em convenen 
aquests mals de cap.

V o l a fe g ir  q u e lc o m  m é s?

Des d ’aquí dem anar una ve
gada més als responsables del 
desvio, que ens és imprescindible 
encara que només sigui per si ve 
un cop de riu per no anegar-se, i 
pel problema del tràfic els caps 
de setmana que es barreja tot, 
cotxes, gent, bestiar...

V.S.

peitM
Carrer Sant Roc, 1 

Telèfon (972) 74 01 46 
17867 CAMPRODON
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jo sep  pujol i aulí
sots-president conseller d e leg at de

vallter 2000

—  C re u  q u e  l’E sta c ió  d e  

Vallter 2000 e s tà  b e n  s itu a d a  

g e o g rà f ic a m e n t ?  Q u in s  criteris 

e s v a n  se gu ir  p e r  s e le c c io n a r  

el llo c ?

—  Bé, Vallter és una vall ga i

rebé tancada i té façanes tant de 
cara a m igdia com de cara a g re
gal. Per això totes les pistes que 
posam estan a les vessants nord 
i nord-est. És una zona molt ven
tada però això no ho podem can
viar perquè la tram untana bufa a 
tot arreu, des de la Serra del 
Cadí fins al Canigó.

Jo crec que la zona de Vall
ter era la més idònia per un 
motiu: l’alçada; aquesta és una 
condició que no té cap altre vall 
de la zona.

S ’ha de dir que en els últims 
quatre anys la" filosofia de se lec
cionar els llocs per a fer-hi esta
cions d ’esquí ha donat un g ir de 
180 graus. Abans el que es bus

cava eren cotes altes, perquè hi 
hagués neu. Això ara s ’ha acabat. 
Avui, amb el sistema de neu artifi
cial, el que convé és: abundància 
d ’aigua, alçada i bona orientació. 
Actualment totes les estacions fan 
els seus càlculs de costos ba
sant-se en las hectàrees que

tenen de neu artificial. Els anys 
de neu abundant es consideren 
beneficis atípics.

—  Va llter 2000 s ’h a  c o n 

vertit e n  un e le m e n t d e  d e s e n 

v o lu p a m e n t  m olt im portan t per  

a  la  Va ll. S ó n  c o n sc ie n ts  d e  la  

re sp o n sab ilita t q u e  a ix ò  rep re 

se n ta  p e r part d e  l’e s ta c ió ?

—- Repetiré unes paraules 
del president Pujol referides als 
ajuts que dóna la Generalitat a 
les estacions, i concretam ent al 
tema de l’Assegurança de neu: 
«en Pujol de Camprodon és con
trari a aquesta asegurança». I ho 
són perquè hi poden haver em 
preses que, com que cobren l’as
segurança, no s ’esforcin per obrir 
l’estació.

—  D ’a ltra  b a n d a ,  c re u  

vo stè  q u e  la  V a ll c o l· la b o ra  

prou  a m b  l’e s ta c ió ?

—  Jo penso que totes les es
tacions d ’esquí han tingut proble

mes amb la gent de la seva vall i 
crec que això passa perquè 
abans l’esquí era un fenomen 
desconegut i ningú no s ’imagina
va que una estació pogués pro
jectar una riquesa econòm ica i 
social. Aquest desconeixem ent ha 
fet que de vegades la gent no

hagi col·laborat prou amb l’esta
ció.

Però jo  crec que això està 
canviant i s ’estan m entalitzant 
que com més units anem, més bé 
anirem tots plegats.

—  Les e s ta c io n s  d ’e sq u í 
g e n e ra lm e n t  só n  defic itàries. 

És cert q u e  V a llte r té uns p ro 

je c te s  d ’U rb an itzac ió  a  la  V a ll 

d e l C aria t, a  S e tc a se s ,  p e r tal 

d e  fer b e n e f ic is  i c o m p e n s a r  

a q u e s t  d è fic it?

—  No. No ex is te ix  cap p ro 

jec te  d ’aquest tipus. E viden tm en t 
V a llte r S.A. té uns te rrenys  a peu 
de p is ta ; i m és avall, i si un d ia  el 
Pla G enera l de S e tcases  pro jecta  

sol u rban itzab le  es podria  fer. De 
to ta  m anera  c rec  que, si es tre b a 
lla bé, avui d ia  les es tac ions d ’es 
quí fins i to t podran a rriba r a ser 
ren tab les.

—  Q u in e s  só n  le s p re v i
s ion s d e  V a llte r p e l futur?

—  La nostra previsió més im
portant és la producció de neu ar
tificial. Ara tenim  5 hectàrees i 
n’hem de tenir 20 o 25 com a 
mínim. A més, hem de substituir 
els telesquís per te lecadires, de 
dues o quatre places, cosa que 
s ’està fent a totes les estacions 
en general.
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—  La c o n s tru c c ió  d ’u n a  

e s ta c ió  d ’e sq u í se m p re  é s  u n a  

a m e n a ç a  e c o lò g ic a  i Va llter  

h o  h a  estat c o n s id e r a d a  e s p e 
c ia lm en t. Hi h a  p la n s  pe r m in 

va r a q u e s t s  e fe c te s  n e g a t iu s  

sob re  la  na tu ra ?
—  Crec que caldria qualificar 

els tipus d ’impacte ecològic. D ’en
trada hi ha un impacte d ’accés: 
per arribar a una cota de 2000 m. 
s ’han de fer unes carreteres i això 
no es pot evitar. En aquest as
pecte, tenim plans amb Icona per 
replantar els últims trams de ca
rretera, que són els més m alm e
sos.

Un altre impacte és el m al
tractam ent de la muntanya. Dic 
maltractament perquè Vallter és 
una zona d ’origen glaciar i s ’han 
hagut de treure molts kilos de pe
dres. Això, a partir de ser molt car 
econòmicament, m almet el te 
rreny. Però ja fa dos anys que 
això ho hem començat a regene
rar i continuarem  fent-ho.

—  A m b  q u in e s  d ificu ltats  

b à s iq u e s  s ’h a  troba t Va llter  

2000?
—  La nostra principal d ificu l

tat sempre ha estat l’econòmica, 
produïda per la irregularitat de les 
nevades.

—  La p re sen t te m p o ra d a  

és u n a  d e  le s m é s  b o n e s ?
—  No. La m illor temporada, 

de les 14 o 15 que portem, va ser 
l’any passat.

—  D e s  d e  les p à g in e s  d ’EL 

PONT N O U , q u è  vo ld r ia  dir a  la  

ge n t d e  la  V a ll?

—  Ens agradaria que s ’anés 
entenent que el desenvolupam ent 
de l’estació és molt profitós per la 
comarca i que se sàpiga que Vall
ter no ha acabat els projectes 
sinó tot el contrari. Hi ha dos ob
jectius per complir: m illorar les 
instal·lacions i m illorar els serveis. 
Això és el que volem fer.

e.a.

josep ma. sala 
i albareda

president del C.E.C.

m m ,

1) M o re n s  h a  e sta t un d e ls  

ce n tre s p ion e rs d e  l’e x c u rs io 

n ism e  a  C a ta lu n y a .  Q u è  h a  re
p re sen ta t V a ll Ter 200 d e s  d ’a 
q u e s ta  ò p t ic a ?

Un major coneixem ent per 
part d ’un públic no forçosament 
excursionista.

2) Q u in  sentit c re ie u  té a c 
tu a lm e n t e l X a le t -R e fu g i d ’Ull 
d e  Ter co n s id e ra n t  la  p rox im i
tat d e  la  ca rre te ra  i d ’ins- 
ta l. la c io n s  h o te le re s?

En el sentit estricte de refugi 
de muntanya: no, però sí que 
continua tenint una utilitat com a 
instal·lació de muntanya pels que 
s ’inicien en l ’excursionisme; com 
a punt de repòs en les travessies 
de muntanya i molt especialment 
com a lloc d ’estada per cursets 
de tota mena, relacionats amb 
l’excursionism e i la natura.

3) C o m  va lo ra r íe u  l’im p a c 

te e c o lò g ic  q u e  h a  re p re se n 
tat l’e s ta c ió  d ’esquí. Penseu  

q u e  per part d e ls  re sp o n sa b le s  
(e m p re sa ,  institucions) hi h a  la  

sensib ilitat i el con tro l n e c e s 
saris per a  lim itar-ne e ls  e fe c 

tes o, si m é s  no, re p a ra r  a l 
m à x im  le s c o n s e q ü è n c ie s ?

Des del punt de vista estric
tament ecològic, l’impacte ha 
estat altament negatiu. Sortosa
ment el respecte a la natura s ’es
tà obrint pas i les mateixes esta
cions d ’esquí procuren, no sem 
pre amb èxit, refer les destrosses 
i per part de les institucions es 
comencen a prendre mesures per

vetllar per la conservació del pa
trimoni natural.

4) L’in cre m e n t d e l n o m b re  

d e  p istes d ’e sq u í h a  portat 

ce rta m e n t a  un a u g m e n t  c o n 

s id e ra b le  d e  l’a f ic ió  per  

a q u e s t  esport. S ’h a  traduït a ix ò  

ta m b é  en  un in crem en t d e ls  

excu rsion iste s interessats en  la  

p r à c t ic a  d e  l’e sq u í d e  m u n 

ta n y a ?
L’augment del nombre de 

practicants de l’esquí de m untan
ya ha estat vertaderam ent nota
ble. Des del prim er rally d ’esquí 
de muntanya, organitzat pel Cen
tre Excursionista de Catalunya 
l'any 1959, a les nombroses pro
ves que les diferents entitats fe
derades organitzen cada tem po
rada, hi ha hagut un salt qualitatiu 
i cuantitatiu molt notable que tes
timonia aquest augment de practi
cants.

5) Q u in a  v a lo r a c ió  en s  

p o d e u  fer d e  l’e sta t a c tu a l d e  

l’e x cu rs io n ism e  a  C a ta lu n y a  

e n  ge n e ra l,  i d ’u n a  m a n e ra  
particu la r a  la  c o m a r c a  d e l Ri

p o llè s ?

L’excursionism e com a pràcti
ca creix i la gran majoria de prac
ticants, malgrat penoses excep
cions, és sana. Com a conse
qüència, el Ripollès, participa d ’a
quest augment de l’afició i és una 
bona base pels que s ’inicien en 
les pràctiques de l’alta muntanya.

e.a.
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N O VA  ESTRUCTURA SANITÀRIA

D'acord amb la Reforma Sa
nitària, es preveien diferents Cen
tres d ’Assistència Primària al R i
pollès. L’únic que s ’endega és el 
de Camprodon, i a aquest fet hi 
han contribuït la tenaç gestió d ’en 

Mingo Pairó, l’Alcalde, i del propi 
Rafa Pedruelo, que tot seguit ens 
fa cinc cèntims de com ha anat 
tot això:

«El Centre d ’Assistència Pri
mària preveu 4 metges generals, 
1 pediatra, 4 ATS, l’assistenta so
cial i 2 administratius. A partir de 
les converses de l’A lcalde amb el 
Conseller de Sanitat s ’ha acordat 
engegar el Centre a Camprodon, 
per la qual cosa hi havia subven
ció, ja s ’han previst les inversions 
de 10 milions, per l’any 1991. 
Això permetrà que a l’1 de gener 
de 1992 ja estigui com plerta la 
dotació de personal bàsica del 
Centre».

Naturalment que amb el per
sonal no n ’hi ha prou, s ’ha de 
menester un local i les ins
tal·lacions i equipaments 
adients...

«Primer es va per fer la dota
ció del personal, més endavant 
s ’acabarà l’edifici. Ja hi ha una 
previsió global de 40 m ilions ptes. 
per l’any 92 i el Centre, d ’una ex
tensió d ’uns 500 m2. es farà a l’à
rea del nou Pla Parcial de La 
Campa, darrera de Can Roig».

Davant la por que les obres 
s ’allarguin en Rafa, amb el seu 
habitual optim isme, ens tran
quil·litza.

«Tenim sort que el Conseller 
Trias s ’ho ha pres a la valenta i 
ha empès perquè la cosa no s ’a 
dormi, així, aquests dies vé a 
Camprodon el Delegat Territorial

de Sanitat, per analitzar diferents 
projectes amb els tècnics m unici

pals. Òbviam ent mentre l’edifici 
no estigui fet, l’ala assistencial de 
l’Hospital i l’Am bulatori aniran a 
tope».

Sens dubte que la gent del 
carrer es pregunta en què els be
neficiarà tot això.

«L’assistència que donarà el 
centre serà més complerta, a més 
allí hi haurà nit i dia un metge de 
guàrdia i pels 93 hi ha previst un 

dentista uns dies a la setmana».

Si volem saber com queda 
l’Hospital en tot aquest replanteja
ment de la sanitat a Cam prodon:

«L’Hospital queda com a ge
riàtric, i en aquest moment puc dir 
que s ’estan cercant subvencions 
per ampliar-lo. Es tracta de tras
lladar les habitacions de les mon
ges a les golfes, així es guanya
rien 5 habitacions individuals i 
una sala, aquesta molt necessà
ria».

v.s.

RAFAEL PEDRUELO

No es pot dir que la tarja de madrileny sigui la 
millor per caure bé per aquestes valls, en general 
pocs disposades als aires que li venen de ponent. 
Malgrat això en Rafa Pedruelo ha estat q u e lc o m  
m é s  q u e  un m e tg e  m és. Am b la seva actitud 
profundam ent humana i com prensiva dels mals de 
la gent, amb la seva disposició a tothora i per a 
tothom renunciant a la pròpia intim itat familiar, amb 
una gran Professionalität en fi, ha esdevingut per a 
molta gent de la Vall el bàlsam que els ha permès 
conviure amb les enormes deficiències del nostre 
Sistema Sanitari.

Ara, després d ’onze anys i per raons familiars, 
en Rafa ens deixa, nosaltres des d ’aquí el volem 
desitjar, en la nova etapa, tota la sort que es m e
reix al temps que li afirmem la nostra consideració 
de cam prodoní de llei.
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coneguem millor: l’escola

JA U M E VILARRASA, és el President 

de la Creu Roja de la Vall de Cam 

prodon i el responsable de la Brigada 

Alpina. Aquest equip el form en un 
grup de 22 voluntaris de la Vall i fa 

funcions de vig ilància i socor a la 

zona de Vallter. El refugi de la Briga

da, construït a l’estat del Pastuira, és 
un element de reforç per a aquest 

servei. La Brigada Alpina, però, 

també intenta prom oure altres tipus 
d'activitats, que ajudin a estim ar i a 

conèixer m illor la muntanya. De cara 
a la primavera hi ha pensada una ex

cursió amb nois i noies de l’escola de 
Camprodon, organitzada conjunta
ment amb l'Ski Club.

JA U M E  V IL A R R A S A

D a ta  d e  n a ix em en t: 16-5-45.
Professió: Pèrit agrònom.
A fic ion s: Caça.
Esport: Esquí i muntanya. 
C an tan t: Jonny Cash.
Diari: El Periódico i El 9 Nou.
Plat: Escudella i carn d ’olla. 
B e g u d a :  Aigua.
P e rso n a tge : Einstein.
P ro g ra m a  TV: Informe semanal. 
Polític: Gorbatxov.
V ia t g e  som n ia t: Canadà.
Per re fre scar-se , riu o  p isc in a :  

Riu.
Lloc d e  v a c a n c e s :  Cavallera. 
Biquini o  top -le ss: Ambdós.
Q u è  fa  fa lta  a  la  vall: Com uni
cacions.
Q u è  hi so b ra  a  la  vall: La fres
sa de les nits festives.

C A M P A N Y A  «H O  TENS A  T O C A R »... 
EL PAPER

... I el tens ben a la vora, al m en
jador, al passadís, a la taula, a l'ar
mari, a... i fa  nosa molt sovint, i s ’es
tà em plenant de pols i... anirà a parar 
a les escom braries juntam ent amb 
les llaunes, ampolles, restes del m en
ja r i... el crem aran i pujarà al cel com 
un ocell.

... I tornaran a ta lla r altres arbres 
per fe r més paper i anirem a la boti
ga, com prarem  diaris, els llegirem i 
els deixarem  de nou ben a la vora, al 
menjador, al...

Hi ha crits d 'alerta per tot arreu: 
les deixalles s ’acum ulen, els pa isa t
ges canvien i els recursos de la natu
ra es van esgotant.

Davant to t això, tu, el veí, jo, tots 
hi tenim  alguna cosa a fer.

L ’Escola s'ha posat en marxa ad
herint-se a la cam panya «Ho tens a 
tocar» que té com a objectiu la cons
cienciació de tots els nens i nenes 
-els futurs homes i dones del dem à- 
del greu problem a que té actualm ent 
la societat am b les deixalles. I com a 
resposta a aquest problem a ens 
donen les estratègies per m irar de 
pal·liar el que això suposa:

1. Racionalitzar el consum  de 
m atèries m és contam inants i que no 
es poden reciclar, com l’alumini, p làs
tics...

2. C lassificació de les deixalles 
segons siguin m aterial reutilitzable o 
no, utilitzant els contenidors de vidre 
que hi ha als carrers i recollint el 
paper.

3. Coneixem ent del tractam ent 
que reben tots aquests m aterials per 
a reciclar-los.

4. Promovent la utilització de ma
teria l reciclat i la utilització de totes 
les possib ilita ts del material.

I l'Escola es posa en marxa per 
aconseguir una m illor preservació de 
la natura perquè la nostra herència 
pugui ser la m illor per les properes 
generacions.

Per acabar, recordar-vos que 
s 'han d 'u tilitzar els contenidors de 
vidre que hi ha als carrers i que cada 
dijous de 2/4 de 3 a 2/4 de 4 es recu
ll el paper a l’antiga aula de parvulari 
del carrer Vila Riera.

«HO TENS A TOCAR»... «UTI- 
LITZA-HO».

Membres de la brigada Alpina que coordina en Toni Su r iñ ach  i So là . C .P . Dr. R obert. C a m p ro d o n .



el casal salut les festes
C IN E M A

per

Jordi R o m a n s

O B S E Q U IS

Un cop passada  la gran 
setm ana de p ro fessons, de m is
teris, de vacances, de vendes, 
de d iscu tir e ls in te ressa ts  si h¡ 
havia més o m enys gen t que 
l’any anterior, el C inem a de 
casa es p repara  per a la gran 
testa  que cons is te ix  en el lliu ra 
m ent de p rem is de la T ravessa  
dels «O scars 90» am b una ses
sió especia l el d issabte  d ia  6 
d ’abril. D esprés de la p roc lam a

ció dels guanyado rs es p ro jec 
tarà el film  «Uno de los N ues
tros» que partic ipava  a l’exo rb i
tant festa  de H ollyw ood am b sis 
nom inacions (m illo r pe l·lícu la , 
d irector, actor i actriu  secundà 
ria...). L’agrac ia t/ada  s ’em porta 
rà p rem is tan d ispars com  una 
excursió  a cava ll fins a un lot 
de llibres passant per un m unt 
d 'àpats m a jorità riam ent noc tàm 
buls. De to tes m aneres crec 
que els espectadors  del C asal 
duran t e ls p ropers m esos o b tin 
dran, abso lu tam ent to ts, el seu 
prem i ja  que sem b la  de fin itiva  
una im portant re fo rm a d ’obres a 
l’escenari. La substituc ió  de la 

caducada  i ve tus ta  pan ta lla  com  
tam bé el canvi de ls ob jectius 
dels p ro jecto rs seran un au tèn 

tic i ve rtade r obsequ i que m illo 
rarà m oltíssim  la qua lita t v isua l 
dels film s. I és que estem  en
canta ts que es reparte ix in  re

gals a dojo però si n ’hi ha algun 
de com ú, m olt m illor.

N O  EM  FU M IS

L ’eslogan que inicia la cam 
panya de l’Institut Català de la 
Salut en defensa del fumador 
passiu, és a dir, de tota aquella 
persona que sense ser fumadora 
inhali involuntàriam ent el fum del 
tabac que consumeixen fumadors 
del seu voltant, ve a recordar-nos 
que cadescú de nosaltres és res
ponsable de la seva salut i també 
de la dels altres.

El fumador passiu inhala 
gran part del fum de l’anomenat 
corrent secundari (el que s ’origina 
quant el cigar es consumeix es
pontàniament). Les darreres anà
lisis han palesat que la concentra
ció de determ inats components 
tòxics és molt superior a la del 
corrent principal (el que circula a 
través del cigarret).

Un fumador passiu que es 
trobi exposat al fum del tabac du
rant una hora pot arribar a inhalar 
una quantitat de fum equivalent al 
consum de 2-3 cigarrets. Per tant, 
en determ inats casos, el fumador 
passiu pot trobar-se exposat a 
l’acció de quantitats superiors de 
components tòxics del fum del 
tabac que el mateix fumador. A 
aprt de les molèsties que ocasio
na el fum en llocs tancats, és pe 
rillós per les persones amb a lgu
na malaltia, i, estudis efectuats 
han dem ostrat que els fills de 
pares que fumen estan més ex
posats a patir malalties de l’apa
rell respiratori, durant els primers 
anys de vida, que els fills de els 
no fumadors. Estudis encara 
sense evidència definitiva sugge
reixen que els fumadors passius 
tenen major risc de patir càncer 
de pulmó que els que no són fu 
madors passius, fins i tot, que 
presenten més risc de patir d ife
rents càncers.

Us recomanaria doncs, que 
si sou fumadors respectessiu als 
altres i que si sou fumadors pas
sius comenceu a apendre a dir: 
NO EM FUMIS.

J a u m e  Ig lè s ia s.

ABRIL
Antigament, quan els camins eren 

veïnals, per l’abril estaven en molt mal 
estat; les gelades, els aiguats i les ne
vades hivernals els deixaven intransita
bles. Amb un toc especial les campa
nes del Monestir i de Sant Antoni con
vocaven el veïnat, per tal que els 
homes, amb llurs atzembles i seguint 
un torn establert I tradicional, sortissin 
a adobar els camins. I axí, que es 
podia transitar, començaven a sortir ca
rros deixant pujar els coneguts que tro
baven en ruta. Tenien lloc els primers 
aplecs a santuaris i ermitatges munta- 
yencs: Ntra. Sra. dels Dolors de La 
Roca, les visites al terme, les lletanies, 
les benediccions, l’Ascensió, Sant Mes- 
sias a Sant Bartomeu.

De les representacions dels mesos 
de la portalada del Monestir de Ripoll, 
la que figura l’abril presenta un subjec
te quan agafa un niu. És el temps de 
l’arribada de molts dels ocells que 
vénen a passar l’estiu a casa nostra... 
Eren, els nostres avis molt primmirats 
amb les orenetes i sobretot procuraven 
no fer res de mal que elles ho veiessin, 
car tenien la creença que si s’enutja
ven molt tota la vida perseguirien el de
linqüent... Aquesta conducta havia des
cobert molts crims...

En la fira dita de les «Quaranta 
Hores», els marxants feien un present 
als seus clients del Ripollès, pinyes i 
pinyons, figuretes de terra cuita desti
nades a guarnir el ram, la palma o el 
llorer. Les padrines s’encarregaven 
dels penjarolls de fruites i llaminadures. 
Els escolans recollien branques d’olive
ra o llorer i les nenes palmes teixides i 
treballades.

El dissabte del Ram cap el tard es 
feia una foguera davant de cada casa 
per a cremar les restes dels rams be
neïts l’any anterior, els quals tot l’any 
havien guardat la casa de tempestes i 
bruixes. Creien que el fum després de 
la foguera posseïa un valor profilàctic i 
guardava d’encisos i maleficis.

La peste de l’any 1649, agreujada 
per una gran escassetat de collites que 
va originar una fam aterridora. La gent 
va interpretar el flagell com un càstig 
de Déu per a corregir la impietat, i va 
despertar-se un intens fervor religiós, al 
qual convidaven les cobles dels Goigs 
del Ram, i altres «divinos».

Aquest temps és el millor de l’any 
per retrobar-se un mateix, redescobrir 
els eixos i prendre el pols de la pròpia 
vida.

Mn. J. Soler Martín
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el temps
NEU PRIMAVERA

La neu que ens cau a la nos
tra Vall, als cims, i en especial a 
l’estació d ’esquí de VALLTER 
2000, proporciona a tot el nostre 
entorn, a part d ’una gran bellesa, 
una gran font de riquesa.

Riquesa pel que suposa de 
magatzem d ’aigua, riquesa per 
l’atracció del paisatge i de turisme 
en general, i riquesa per tenir una 

estació d ’esquí a les nostre con
trades.

Els castellans diuen «AÑO 
DE NIEVES, AÑO DE BIENES», i 
nosaltres aquí, hem de subscriu
re-ho més que ningú.

La neu més profitosa, a la 
Vall de Camprodon, és la que cau 
entre novembre i desembre, però 
malauradament també és la més 
escadussera, ja  que les nevades 
fortes, sempre són a la primave-

jr ll

ra. Aquest fet, és fru it del tipus de 

climatologia que tenim, molt m ar
cada per les pluges-neus que ens 
vénen de llevant, i que les provi- 
nents de ponent
(ATLÀNTIQUES), deixen poques 

precipitacions i normalment segui
des de vent de tram untana que fa 
una bona neteja.

Acom panyem  uns gràfics, 
dels darrers anys, de la neu ca i
guda a l’estació d ’esquí de VALL
TER 2000, on hi marquem la 
quantitat caiguda durant cada 
mes en centímetres, amb una 
marca del dies que ha nevat.

Observem que l’any, m illor dit 
l’hivern del 89-90, va ser el més 
abundant, i que les nevades del 
novembre i desembre del 89, van 
ser les més profitoses.
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«PEL FEBRER, ABR IG A ''T  BÉ»

Ja ho diu la dita, el febrer és 
un dels mesos d ’hivern que més 
respecte fa a tots els camprodo- 
nins i gent de la Vall.

El febrer d ’enguany ha com 
plert a la perfecció la dita abans 
esmentada; el Ter i el Ritort, el 
dia 15 al matí tenien capes de gel 
que ens feien recordar la primera 
quinzena de febrer del 86.

Ha estat un mes molt irregu
lar amb una primera etapa on el 
fred sec es va deixar sentir de va
lent i va conservar perfectam ent 
la important nevada (llevants) del 
dia 2 (11,7 cm.). En els llocs as
solellats aquesta neu s ’aprim ava 
dia darrere dia i el paisatge torna
va a la normalitat. En els llocs en
fonsats i bacs de Camprodon, 
aquesta capa de neu, espessa i 
gelada, es conservava.

Per sort els quatre dies de 
prim avera que va fer a finals de 
mes acabaran amb les restes de 
neu i gel dels llocs més om brí
vols.

Actualm ent, el sol, arriba més 
aviat i veiem el futur m eteorològic 
més optim ista.

L’e q u ip  m e te o ro lò g ic  h ab itu a l
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esports

VILALLONGA, 2 - CAMPRODON, 2
SEBASTIÀ M ONTURIOL, e n tre n a d o r 
d e l C a m p ro d o n

—  Q u è  li h a  se m b la t e l resu l
tat d e l partit?

—  Bé, dins del que ha estat el 
partit, penso que ha estat bastant 
just. Penso que a la prim era part el 
Camprodon ha jugat m illor i amb un 
0-1 ho vèiem  negre, en canvi a la se
gona part el V ilallonga ha em patat i 
s'ha fet l’am o de la situació. Però el 
resultat de 2-2 és una llàstima perquè 
penso que el gol del Cam prodon ha 
estat precedit d 'unes mans d'un da 
vanter d ins l'àrea del V ila llonga i crec 
que sense una jugada així el Cam 
prodon no hauria aconseguit el gol.

—  E sp e ra n ce s  d e  g u a n y a r  el 
c a m p io n a t?

—  Bé, doncs de moment, lluita 
constant i hum ilitat quan anem per 
aquests camps. L ’ún ic orgull que 
tenim és estar entre els grans de la

3a. Regional. Som un club petit que 

només fa 4 anys que estem en 
aquesta categoria i crec que podem 
estar molt contents de la nostra posi
ció.

EDUARD GUILLAM ET, e n tre n a d o r 
d e l C a m p ro d o n

—  Q u è  t’ha  se m b la t el resultat 
d e l partit?

—  Jo crec que és just pels mè
rits que hem fet un equip i l'altre.

—  C o m e n ç a  a vu i la  re c u p e 
ra c ió  d e l C a m p ro d o n ?

—  Bé, nosaltres teníem  molta 
confiança amb el porter i va marxar. 
Però el fet que perdem no és degut a 
fa llades de l'actual porter sinó a que 
psicològicam ent ens hem enfonsat 
molt. Abans érem capaços de rem un
tar perfectam ent un partit però ara, a 
la que ens fan un gol fem un «bai- 
xón» terrible.

—  C o m  v e u  lo q u e  q u e d a  d e  
lliga?

—  Intentarem fer-ho el màxim de 
bé possible. Potser avui ja ha estat el 
dia de la recuperació perquè l'equip, 
tot i perdent, ha seguit lluitant. Pot 
ser que tornem  a recuperar i tornem 
a funcionar.

BÀSQ UET

En aquests m om ents són les 
nenes del col·legi Dr. Robert, les 
que participen en les com peticions 
d'esport escolar d 'equip de la co
marca del Ripollès. L ’esport és el 
bàsquet. Els equips són, un de 
categoria aleví i l ’altre de catego
ria infantil. El resultat, pel que fa a 

la classificació, quan es porten 
quatre partits jugats, no és massa 
favorable.

Això, però, no resta l'interès 
d ’aquestes nenes in iciades fa poc 
en la pràctica d 'aquest joc.

No cap el dubte, que el que 
més agrada a tothom  i especia l
ment a la m ainada, és guanyar, 
però no és tant fàcil, ni el més im 
portant, el que si val la pena, és 
form ar part de l'equip, en tot el 
sentit de la paraula.

M. Sala.

L’e spo rt e s c o la r

FUTBOL SA L A

CAMPIONS 
DEL 

RIPOLLÈS !

Equ ip s d e  fu tb o l-sa la  d e  

l’E s c o la  Dr. Robert q u e  h a n  

q u e d a t  c a m p io n s  e n  la  lliga  

e sc o la r  d e l R ipollès, 

infantils (dalt), 

a le v in s  (ba ix ).
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ESPORTS D’AVENTURA
 --------------------------  Meritxell Su r iñ ach  ---------------------------------

L’ESQUÍ DE MUNTANYA

Tot jus t acabàvem  de col·locar les pells de 
foca als esquís que ja  ens trobàvem , un rere l’a l
tre, rítm icament, pujant pendent amunt, amunt... 
Braços i cam es s ’acom passaven a m ida que el 
nostre cos anava entrant en calor, i deixàvem  de 
parlar per no perdre el ritme de la respiració.

El nostre objectiu, el cim, quedava encara 
molt lluny: ni tan sols el vèiem des de l’inici d ’una 
de tantes petites valls que havíem d ’atravessar. 
Amb els ulls concentrats a la traça que el primer 
de nosaltres anava m arcant sobre la neu -l’únic 
que denotava presència hum ana enmig d ’aquella 
puresa dom inada pel blanc- quasi no ens adonà
vem de la bellesa del bosc que atravessàvem, ni 
del silenci absolut que tot ho envolta, trencat 
només pel suau lliscar dels 
esquís dam unt la neu i el 
refilar d ’algun ocell. Amunt, 
amunt... Inconscientm ent 
vas guanyant desnivell, i 
mires enrere per dir: «d’allà 
baix venim!», i endavant per 
dir: «Vinga, ja  falta po- 
quetl». El cim  és cada ve
gada més proper, com un 
gran premi que, majestuós, 
ens espera i ens motiva a 
seguir. A mida que ens hi 
acostem, el desnivell és 
més fort -ho notem a les
cames i al cor-, però les
ganes d ’arribar-hi no et de i
xen aturar a agafar aire, 
mentre ja  penses en el descens, triant el vessant 
més indicat.

Aparentm ent, tots els que heu fet una excur
sió a l’estiu heu com partit aquestes sensacions. 
Però hi ha certs matisos que fan que, a l’hivern, 
la muntanya no sigui la mateixa; que les sensa
cions canviïn profundam ent, com canvia el pa i
satge, transform at per la neu. L ’alta m untanya és
ara una aclaparadora uniform itat blanca, una
dolça continuïtat de suaus form es de neu, sota el 
mantell de la qual esperen, en estat de letàrgia, 
els prats d ’herba, i de regalèssia, els rocs de les 
tarteres, els rius acabats de néixer, els llacs, les 
flors... El gran silenci, respectuós, és el guardià 
que vetlla, fins la primavera, el seu son hivernal.

El m om ent en que arribes a la carena, i d ’a 
llà al cim, amb els esquís a l’esquena -te ’ls hau
ràs de treure quan el fort desnivell t ’hi obligui, 
com si la m untanya no volgués ser trepitjada més 
que m ínimament-, i m ires a la Vall, al mar blavós 
de núvols i muntanyes que es difum inen fins a 
l’infinit, sents una satisfacció intensa, i penses 
que no canviaries aquell instant per res. Sents 
que estimes intensam ent la m untanya i tot el que
ella representa, i que estimes aquest país, i li
agraeixes que t ’hagi permès pujar a saludar-la. 
Llavors, et queda molt lluny el món dels homes i 
els seus problemes.

Amb certa recança com ençarà to t seguit la 
davallada, sabent que, encara que el m illor ha 

passat, queda ara l’emoció 
de l’esquiada pròpiam ent 
dita, ja  sense les pells de
foca, i amb la llibertat de
traçar-te un itinerari d ’acord 
amb les teves capacitats i 
les condicions de la neu i el 
terreny, lliscant sobre una 
neu verge, que en certa m a
nera «espatlles», però que 
una nova nevada m olt aviat 
tornarà, borrant el teu pas, 
a la seva puresa natural...

Quan novam ent arribes 
al bosc, notes que l’excursió 
està ja  acabant, i am b els 
ulls encara enlluernats per 
la visió de la vall des del

cim, procures retenir també la bellesa dels ar
bres.

I quan arribis al cotxe, un xic trista d ’haver 
acabat, barrejant el cansam ent amb la felicitat 
per tot el que has vist i viscut, no pots evitar sen
tir un cert despreci per aquest teu món, al qual 
tornes, al món d ’aquests homes i dones que, poc 
a poc però eficaçm ent, treballen dia a dia en una 
tasca que està acabant amb aquests espais ver
ges i meravellosos de la baixa i alta muntanya, 
guiats per un afany «urbanitzador» i «turístic» 
que m illora el contacte entre la M untanya i aque
lls que no l’estimen, o que l’estimen a la seva
manera, amb un cor que no és muntanyenc, amb 
el cor de qui no hi ha crescut.

P lan s d e  M o ren s, Abril 1949.
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els ajuntaments informen

CAM PRODON

L’AJUNTAMENT INFORMA
Seguint amb la política de 

millora de la qualitat de vida, 
l’eix principal de la política m u
nicipal, l’A juntam ent de C am 
prodon informa als seus ciuta
dans del servei de recollida 
gratuïta de trastos vells, així 
com també de la recollida de 
vidre.

Tothom que tingui neces
sitat d ’aquests serveis, se li in
forma:

La re c o llid a  d e  trastos

es fa de la següent manera.
L’usuari ha de trucar o 

passar per l’A juntam ent i in for
mar dels trastos que se li hau- 
ren de recollir, deixar el seu 
núm. de telèfon i quan a l’A jun
tament hi ha diferents 
sol·licituds es decideix el dia i 
l’hora de la recollida, i seguida
ment s ’informa a l’usuari que 
haurà de deixar-los on li sigui 
indicat.

Els c o n te n id o rs  d e  v id re

estan situats al carrer de la Tri- 
gona al costat de l’Església del 
Carme, a la plaça del Dr. Ro
bert al carreró de Can Rodà i a 
la plaça de Santa Maria.

També es com unica a to t
hom que les persones que tirin 
escom braries al riu seran greu
ment sancionats.

Recordem que per un 
Camprodon més net tots hem 
de col·laborar en aquesta 
tasca.

Am b re fe rència  a l’1 de 
m arç de 1991, s ’estan duent a 

term e a tot l’Estat e ls censos 
de v ivendes i de població.

Per fac ilita r la tasca  dels 
agents censa ls i e v ita r-m o lè s 
ties a ls cam prodonins, aquest 
A jun tam ent creu que el m illor 
és rea litzar els censos i em pa
drona r per sectors.

És un deure  de to t c iu tadà 
estar em padrona t al lloc on es 
reside ix, a ixò fa que pugui gau 
d ir de ls avanta tges de ser-ho 
(votar a ls com ic is  e lectora ls, 
inscriure  els infants a l’escola, 
llar d ’in fants, estalvi en la con 
nexió de la TVC , etc.).

Per poder-se em padronar, 
cal que passi algú dels in te res

sats per la Sala d ’Actes de la 
C asa de la V ila duran t els p ro 
pers d ies 11 i 12 de m arç de 9 
a 1 del m atí i de 5 a 8 de la 

tarda, am b el D.N.I. de tots els 
qui fo rm en la seva llar o bé el 
llibre de fam ília .

Cal ten ir en com pte  que 
s ’ha d ’em padronar to thom , ja 
que els anterio rs censos que 
den anul·la ts.

M oltes g ràcies per la seva 
co l·laboració .

MOLLO
L’A ju n tam e n t de M olló  ce lebrà  

Ple el passa t m és de  febrer: 
PRESSUPOST

Es va  de d ica r bona  pa rt del 
P le a l’anà lis is  i d iscuss ió  de l P res
supost.
N O U  DIPÒSIT D ’A IG U A

T am bé  es va  an a litza r la ne
cess ita t de  la cons trucc ió  d ’un nou 
d ipòs it d ’a igua  de m a jo r cabuda. 
A R R E N JA M E N T DELS CARRERS 
D ’ESPINAVELL

L ’A jun tam en t de M olló es p ro 
posa a rreg la r e ls cam ins d ’E spina- 
vell.
VA R IS

T am bé  s ’aco rda  la com p ra  d ’e 
qu ipam en t esco la r i l’adqu is ic ió  
d ’una p laca per a la p laça  de l’A 
ju n tam e n t que iden tifiqu i la «C ASA 
DE LA  V ILA».

SANT PAU
El feb re r es ce leb rà  P le o rd ina

ri.
N O U  ESC UT M U N IC IP A L

S 'aco rd à  accep ta r l’in fo rm e 
p resen ta t per l’he ra ld is ta  Sr. Ar- 
m and de F luv ià  que p ro p o s a ; «u n  
e s c u t  c a iro n a t ; d ’a rg e n t , u n a  
v a ll d e  s in o p le  s o b re  m u n ta d a  
d ’u n a  e s p a s a  d e  g u ie s . Per tim 
b re  u n a  c o ro n a  m u ra l d e  
p o b le » .

L’acord es so tm e t 30 d ies a 
expos ic ió  pública.
C O M P R A  DE CARTELLS PEL POBLE 
DE LA RAL

A pe tic ió  de ve ïns de la Ral el 
Sr. A lca lde  p roposa  al P le la com 
pra  i pos te rio r co l·locac ió  de dos 
carte lls  de  senya litzac ió . La p ro 
posta  fou ap rovada  per unan im ita t 
de ls  ass is ten ts.
A P R O V A C IÓ  IN IC IA L  DEL PRESSU
POST DE 1991

S 'ap ro va  pe r unan im ita t el 
p ressupost m un ic ipa l pe r al 1991 
que pu ja  70 .290 .548  pessetes, així 

1 com  la  p lan tilla  que om ple to ts els 
llocs de treba ll rese rvats  a fun c io 
naris i pe rsona l laboral.

S ’exposa  aquest pressupost I 
la seva  p lan tilla  al púb lic  du ran t el 
te rm in i reg lam entari a l’e fec te  de 
rec lam acions.
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CAPÇALERA DEbústia
EL M U R

Com m és pu ja  el m ur, al co s 
tat del Pont Nou, m és horrorós 
ens sem bla. Al m enys l’haguessin  

pogut fe r d 'un a ltre tipus de paret, 
com la del m ur de R igat.

Sem bla m entida  que hi hagi 
gent que estud iï tan t per fe r les 

coses tan m alfe tes.

S.V.

B R O SSA  A L  RIU

Des de l’opo rtun ita t que  s ’em 
dona a la Bústia  del P O N T NOU, 
vull parla r del ca rre r V a lènc ia . 

Però no dels davan ts , ni de les 
po lèm iques obres d ’u rban itzac ió , 

ni de ls aparcam ents , vu ll parlar 
dels darre res del ca rre r. Senyors 

de les bo tigues, vostès són els 
p rim ers in te ressa ts  en que C a m 
prodon tingu i una bona  im atge, 
doncs, perquè, no p rocuren que 

els darre res de les seves cases, 
-tan típ ics i tan m ira ts  des de ls  

ponts-, estigu in  ben cu ida ts  i en 
dreçats? Tam bé s e ’ls a g ra iria  que 

no tiréssiu brossa al riu i ens e v i
téssiu així el lam entab le  e sp e c ta 

cle de te rce r m ón, de veure  a 
qualsevo l hora ba ixa r pel centre  

de la V ila, pots, bo te lles  i p làstics.
M oltes g ràcies.

Un estiuejant

PR EG U EM  Q U E LES 

C AR TES  A D R E Ç A D E S  A  LA  ..
B Ú S T IA  D EL PO N T N O U  

SIG UIN  BR EU S, R E C O R D E M  
QUE ES PO T D E M A N A R  Q U E 

ES P U B LIQ U IN  AM B 
P S E U D Ò N IM , PER Ò  

L ’E SC R IT  S E M P R E  A N IR À  
S IG N A T I LA ID E N TITA T, 

A D R E Ç A  I TELÈ F O N  DEL 

C O M U N IC A N T  HI 
F IG U R AR A N  AM B 

C LAR E TA T .

Aquesta potser és la propos
ta més agosarada que conté el 
projecte de PLA D ’ESPAIS D’IN
TERÈS NATURAL DE CATALUN
YA, que inclou, dins del seu 
àmbit, la capçalera dels rius Ter i 
Freser.

El projecte, de propera apro
vació, delim ita una zona que co in
cideix al nord amb el lím it fronte
rer entre el Pla de Salinas (A O c
cident del terme de Queralbs), 
fins al Costabona, seguint a lle
vant el lím it dels termes entre 
Setcases i Molló fins la Collada 
Fonda i a partir d ’aquí continua 
per la pista forestal de la Serra de 
la Balmeta fins a la Baga de C ar
boners per a davallar cap el Riu 
Ter. Puja per un dels vessants de 
la Baga de Queràs i fins a la ca-

qual ens ha confirm at que «el re
ferit p la  d ’e s p a is  té c o m  o b 

jec te  la  p ro te c c ió  e c o lò g ic a  

d ’a q u e s te s  zo n e s  d ’interès n a 

tural, e n  tots e ls  c a s o s  c a t a lo 
g a d e s  c o m  a  n o  u rb an itza 

bles, a  l’o b je c te  d e  prohib ir-h i 

tot tipus d ’urban itzacions».

La inclusió de la capçalera i
del Ter en el referit pla implica la 

salvaguarda de la mostra més re
presentativa dels sistemes natu
rals d ’alta muntanya pirinenca 
oriental, que conté alguna singu
laritat única i que presenta bons 
exemples de modelat glacial, amb 
formes molt com plexes (circs, 
congestes, etc...). A més, moltes 
espècies de la flora i fauna asso
leixen aquí llur lím it oriental i me
ridional.

del Catllar remunta al Balandrau, 
fins a continuar per la Baga de 
Ribes i Queralbs, remuntant la 
Serra Estremera, fins a trobar el 
punt inicial.

D’aquesta gran serralada 
m untanyenca s ’exclouen, com si 
fossin dues illes, els voltants del 
Santuari de Núria, i el de l’estació 
d 'esquí de Vallter, amb la intenció 
de permetre el seu desenvolupa
ment per usos turístics i espor
tius, ja que si bé són al bell mig 
del lloc a protegir, es troben avui 
en dia plenam ent consolidats.

El futur gran espai natural 
afectarà a dos termes municipals 
de’ fa Vall, en concret el de Setca
ses, amb 3.057 hectàrees i el de 
Vilallonga de Ter amb 975.

La proxim itat de l’emissió de 
l’informe preceptiu per part del 
Consell de Protecció de la Natu
ra, que és previ a l’aprovació pel 
Govern de Catalunya, ens ha fet 
parlar amb els Serveis Generals 
de la Direcció de Medi Am bient 
de la G eneralitat de Catalunya, la

Els Serveis de Medi Am bient 
ens indiquen que dins del pla 
« c a d a  e s p a i  se rà  diferent, n ’hi 

h au rà  uns q u e  n o m é s  hi h au rà  

la  p ro te c c ió  b à s ic a ,  e n  altres, 

a  m és, e s  d e fe n sa rà  la  g e s t ió  

d e l b o sc ,  o  e s  lim itarà  l’o b e r 
tura d e  p e d re re s  o  e x p lo t a 

c io n s  m ineres, a  m é s  d e  les  

c o rre sp o n e n ts  p ro te c c io n s  d e  

la  fa u n a  i flora d e l lloc». Les 
com petències de la gestió aniran 
a parar a la nova Conselleria del 
Medi Am bient de la Generalitat, si 
bé els municipis afectats tindran 
veu en la gestió d ’aquests espais. 
Pel que respecta a les capçaleres 
del Ter i el Freser en bona part 
es proposa convertir-les en PARC 
NACIONAL, el que suposa que 
ha de ser aprovat per Llei del 
Parlament, i llur gestió d irecta de
pendrà de la Generalitat.

Cal dir que la qualificació de 
PARC NACIONAL és la màxima 
categoria de protecció que permet 
la Llei Catalana, i « su p o sa  la  

se v a  p re se rv a c ió  d e  to tes les  

in te rve n c io n s  q u e  p o d e n  a lte -



TER: PARC NACIONAL ?

rar-ne  la  fiso n o m ia , la  integri

tat, i l’e v o lu c ió  d e ls  s is te m e s  

naturals».

Segons la normativa aplica
ble a aquest tipus de protecció 
especial, al seu interior «no e s  

perm etrà  c a p  activ ita t d ’e x 

p lo ta c ió  d e ls  re cu rso s  naturals, 

ni c a p  altre su sc e p t ib le  d ’a lte -  

rar-ne  el p a is a tg e ,  i se ran  e x 

p re ssa m e n t proh ib its la  c a ç a ,  

le s ac tiv ita ts  e x trac t ive s  i l’e 
x e c u c ió  d e  q u a lse v o l o b ra  o  

insta l·lac ió, lle va t d e  le s  n e 

c e s sà r ie s  p e l p rop i d e s e n v o lu 

p a m e n t  d e l parc».
Cal que diguem que el tros 

que es proposa com a Parc Na

cional només afectaria a les 
zones més elevades i inaccessi
bles del mateix. En l ’informe que 
s ’ha tram ès al Consell de Protec
ció de la Natura, s ’assenyalen 
com a criteris de futures am plia
cions «les parts b a ix e s  d e  l’e s 

p a i q u e  p e l se u  interès fau n ís-  

tic e s  p o d r ia  a m p lia r  c a p  a ls

n ive lls te rm ina ls d e  la  va ll d e  

Tregurà». Així mateix es proposa 
com a actuacions preventives 
«l’e v o lu c ió  p rè v ia  d e  l’im p a c te  

a m b ie n ta l,  d ’a c o r d  a m b  e ls  

p ro c e d im e n ts  e stab le rts p e r la  

le g is la c ió  e sp e c íf ic a ,  ja  s igu i 
e n  el c a s  d ’a m p lia c ió  o  d e  

c r e a c ió  d ’e s ta c io n s  d ’esqu í, o  

e n  la  d ’a q u e lle s  o b re s  v in c u la 

d e s  a  l’ap ro fitam e n t h id ro e lè c 

tric».
A més el projecte exigeix «la 

re h a b ilita c ió  i re sta u ra c ió  d e ls  

ta lu sso s  a d ja c e n t s  a  la  c a r re 

tera  d e  S e tc a s e s  a  Vallter, a ix í 
c o m  e ls  ta lu sso s  d e riva ts  d e l 

m o v im e n t d e  terres fet en  

a q u e lla  e s ta c ió  d ’esquí».

Tot apunta a que totes les 
gestions fetes per la inclusió de 
les capçaleres del Ter i del Freser 
al Pla d ’Espais Naturals de Cata
lunya, ha estat consensuat amb 
els A juntam ents afectats, havent 
m anifestat la seva aprovació al 
mateix, tant l’A juntam ent de Set

cases, com el de V ilallonga de 
Ter.

En aquest projecte, que es 
veurà reactivat amb la creació del 
nou Departament de Medi Am 
bient, es conceptua l’alta Vall del 
Ter com un espai bàsic en la 
xarxa del Pla d ’Espais d ’interès 
Natural, assenyalant-se que es 
troba en bon estat de conserva
ció, encara que en les zones d ’ús 
turístico-esportives presenti im 
pactes negatius. És per això que 
la filosofia del Pla, contem pla la 
necessitat d ’augmentar-ne la pro
tecció amb els instruments neces

saris per assegurar-ne la seva 

salvaguarda, donada la vu lnerabi
litat i fragilitat que l’alta muntanya 
té davant les intervencions poc 
amables de l’activitat de l ’home. 
Que així sigui.

PATLLARI DESCATLLAR  

I G E M M A  M A LTA S
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